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در گفت وگو با »وطن امروز«:

ادغامدستوریاتحادیههارانمیپذیریم

گروه اقتص�ادی: ادغام اتحادیه های صنفی که از 
یک  سال و اندی پیش طرح شده همچنان محل 
بحث و نظر رؤس��ای اتحادیه ه��ا، اتاق اصناف و 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت است. چندی پیش 
نیز مجتبی خسروتاج، معاون وقت امور اقتصادی 
و بازرگانی وزارت صنعت در اجلاس سراس��ری 
اتحادیه ه��ای صنفی برای  آنه��ا ضرب الاجل 2 
ماهه تعیین کرد تا موض��وع ادغام هرچه زودتر 
انجام شود. اما این کار به آرامی در حال پیگیری 
اس��ت و گویا اتحادیه ه��ا و اتاق اصناف عجله ای 
ب��رای آن ندارند.  ابراهیم درس��تی، نایب رئیس 
اتاق اصناف تهران در گفت وگو با »وطن امروز« 
درباره اینکه وضع ادغام ها به کجا رسیده است، 
اظهار داش��ت که کمیسیون هیأت عالی نظارت 
بر س��ازمان های صنفی کش��ور در اردیبهشت 
1395، ادغام و چابک سازی اتحادیه های صنفی 
را تصوی��ب کرد تا اتحادیه های همگن و آنها که 
تمکن مال��ی ندارند در یکدیگر ادغام ش��وند و 
اجرای کار ادغام را هم برعهده کمیسیون نظارت 
هر استان گذاش��ت.  درستی با بیان اینکه اتاق 
اصناف ب��ا ادغام و تجمیع اتحادیه ها صد درصد 
موافق است ولی این کار باید با نظر کارشناسی 
اصن��اف  و اتحادیه ه��ا و ب��ا برگ��زاری انتخابات 
صورت گیرد، اف��زود: به عنوان نمون��ه در حوزه 
فناوری اطلاعات چند اتحادیه از جمله اتحادیه 
فناوران، اتحادیه دستگاه های مخابراتی، اتحادیه 
ل��وازم خانگی، اتحادیه صوت و تصویر و اتحادیه 
ل��وازم الکترونیک وجود دارد که درحال فعالیت 
هستند؛ حال اگر قرار اس��ت ادغامی درباره این 
اتحادیه ها یا دیگر اتحادیه هایی که شرایط ادغام را 
دارند، صورت گیرد باید با کارشناسی انجام شود، 
اگرنه ادغام دستوری و اینکه آن اتحادیه باید در 
ف��لان اتحادیه ادغام ش��ود را نمی پذیریم، چون 
غلط اس��ت. وی بر این باور است که اتحادیه ها 
هرچه کوچک تر و منطقی تر شوند، هزینه ها کمتر 
می ش��ود و به نفع همگان است و برخی رؤسای 
اتحادیه ها نیز نباید به فکر صندلی خود باشند. 
درس��تی در ادامه یادآور شد که در سال 1394 
اتحادیه فروشندگان دستگاه های  می خواستند 
صوتی وتصوی��ری، تلفن همراه و لوازم جانبی را 
تجزیه کنند و کار غیرکارشناسی انجام دهند که 
با مخالفت روبه رو شد و انجام نشد اما در نهایت 
هر آنچه کمیسیون نظارت استان تهران تصویب 
کند، لازم الاجراس��ت. نایب رئی��س اتاق اصناف 
تهران با اشاره به تش��کیل کارگروه 3 نفره ای با 
نمایندگانی از اتاق اصناف، اس��تانداری تهران و 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
برای بررس��ی موضوع ادغام ها، ادامه داد: اکنون 
بحث ادغام اتحادیه ها به مجلس شورای اسلامی 
کشیده شده و هفته گذشته جلسه ای با حضور 
چند تن از رؤسای اتحادیه ها، اعضای اتاق اصناف 
و اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس در محل 
این کمیس��یون برپا ش��د. درنهایت کمیسیون 
اقتصادی مجلس تشخیص داد دستور توقف ادغام 
اتحادیه های صنفی در سراسر کشور را صادر کند 
و سپس کارگروهی برای بررسی بیشتر موضوع 
تشکیل شد. به گفته درستی، این کارگروه بررسی 
می کند تا ادغام ها مغایر قانون نظام صنفی نباشد 
چراکه باید اموال اتحادیه ها بررسی شود و اینکه 
آیا مدیریت یک اتحادیه می تواند اتحادیه ای را که 
در آن ادغام شده، برعهده گیرد. وی در پاسخ به 
اینکه سهم اصناف از تسهیلات 16 هزار میلیارد 
تومانی اختصاص داده شده به واحدهای تولیدی 
چه میزان است، گفت: اصناف سهمی از این عدد 
ندارن��د در حالی  که صنوف تولیدی و فنی نقش 
مهم��ی در اش��تغالزایی و چرخش چرخ صنایع 
بزرگ دارند و درخواس��ت ات��اق اصناف از بانک 
مرک��زی و وزارت صنعت این اس��ت که حداقل 
مبلغ 5 هزار میلی��ارد تومان از 16 هزار میلیارد 
تومان به اتحادیه های صنفی اختصاص پیدا کند. 
گفتنی است هفته گذشته موضوع چابک سازی 
و ادغام اتحادیه های صنفی کشور در کمیسیون 
اقتصادی مجلس ش��ورای اسلامی مورد بررسی 
قرار گرف��ت و محمدرض��ا پورابراهیمی داورانی، 
رئی��س کمیس��یون اقتصادی در این نشس��ت 
گفت: ملاک تشخیص برای تصمیم گیری نهایی 
درباره ادغام ها قانون نظام صنفی کش��ور است. 
در همین حال، علی اکبر کریمی، نماینده مردم 
اراک و رئیس کارگروه بررسی ادغام اتحادیه های 
صنفی در کمیس��یون اقتص��ادی در این باره به 
»وطن امروز« گفت که تاکنون جلس��ه  ای برای 
بررسی این موضوع تش��کیل نشده است. عضو 
ناظر مجلس ش��ورای اس��لامی در هیأت عالی 
نظارت بر قانون نظام صنفی کش��ور از برگزاری 
جلس��ه در هفته آینده خبر داد و افزود: در این 
جلسه نمایندگانی از اتاق اصناف و برخی رؤسای 
اتحادیه ها برای بررسی بحث ادغام اتحادیه های 

صنفی حضور خواهند داشت. 

برگزاری انتخابات میان دوره ای 
اتاق بازرگانی وصنایع ایران

شافعیدوبارهرئیساتاقایرانشد

گروه اقتصادی: روز گذشته انتخابات میان دوره ای 
هش��تمین دوره اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کش��اورزی ایران برای انتخاب رئیس جدید اتاق 
ایران برگزار شد.  به گزارش »وطن امروز« ریاست 
این جلسه را علاء میرمحمدصادقی برعهده داشت 
و فرهاد فزونی و محسن احتشام به عنوان ناظر و 
سهیلا عموری هم به عنوان منشی انتخاب شدند. 
تا پیش از برگزاری انتخابات مس��عود خوانساری 
رئیس اتاق تهران، غلامحس��ین ش��افعی رئیس 
اتاق مشهد و حسین پیرمؤذن رئیس اتاق اردبیل 
آمادگی خود را برای کاندیداتوری ریاس��ت اتاق 
اعلام کردند اما درنهایت پیرمؤذن به نفع شافعی 
از دور انتخابات خارج شد. برای برگزاری انتخابات 
دیروز 401 ت��ن از 449 عضو هیأت نمایندگان 
ات��اق ایران در طبقه ده��م این اتاق حاضر بودند 
و اگرچه بی نظمی هایی در برپایی انتخابات دیده  
می ش��د ام��ا در نهایت 397 ت��ن رأی خود را به 
گلدان ها انداختند که پس از شمارش آرا، تعداد 
5 رأی مخدوش بود و سهم غلامحسین شافعی از 
آرای درست 198 رأی و سهم مسعود خوانساری 
194 رأی بود؛ بنابراین شافعی برای دومین بار و 
البته این بار در دوره هش��تم به عنوان رئیس اتاق 
ایران برگزیده ش��د. ش��افعی پیش  از این نیز در 
دوره هفتم و پس از رفتن محمد نهاوندیان به نهاد 
رئیس جمهوری در سال 92، به مدت یک سال و 
نیم رئیس اتاق ایران انتخاب شده بود. انتخابات 
روز گذش��ته پس از استعفای محسن جلال پور 
به دلیل آنچه آن را بیماری قلبی عنوان کرد، برگزار 
شد. جلال پور مدت 14 ماه رئیس اتاق بود. حال با 
 رئیس شدن شافعی و خالی شدن یک پست در 
هیأت  رئیسه، در جلسه بعدی هیأت نمایندگان 
اتاق ای��ران، جایگزین وی انتخاب خواهد ش��د. 
اکنون پدرام سلطانی، نایب رئیس اول اتاق ایران 
و مسعود خوانساری، محمدرضا انصاری، حسین 
پیرمؤذن و کیوان کاش��فی دیگر اعضای هیأت  

رئیسه اتاق ایران هستند. 
خط بطلان خوانساری بر عملکرد اتاق ایران ■

در مدت زمان قب��ل از برگزاری انتخابات که 
هریک از نامزدها اجازه س��خن گفتن داش��تند، 
مسعود خوانساری در سخنانی همه عملکرد اتاق 
ایران در سال های گذشته تاکنون را به باد انتقاد 
گرفت. خوانساری عدم چابک سازی، پایین بودن 
کمیت و کیفیت آموزشی، عدم مدیریت درست، 
نداش��تن فرهنگ سازمانی، تمرکز امور در دست 
رئیس و هیأت رئیسه، جذب منابع زیاد از بخش 
خصوصی و هزینه کردن آن در اتاق بدون بازدهی 
مطلوب و کاربردی نبودن گزارش های کارشناسی 
ب��ه دس��ت آم��ده در ات��اق را از جمله معضلات 
وضعیت موجود اتاق ایران برشمرد و از آن انتقاد 
کرد. او با بیان اینکه وضع اقتصاد کش��ور طبیعی 
نیس��ت و در تنگنای توسعه نیافتگی و رکود فرو 
رفته تصریح کرد که اقتصاد ایران برای پیشرفت 
کمت��ر از ه��ر زمان دیگ��ری امی��د دارد و چرخ 
کارخانجات به س��ختی می چرخد. وی با ش��بیه 
دانستن شرایط فعلی کشور با زمان پس از جنگ 
تحمیلی خاطرنش��ان کرد که ب��ه خاطر کاهش 
قیمت نفت، دولت توان مالی خود را از دست داده 
و نظام بانکی با بحران جدی روبه رو شده است. در 
این شرایط بنگاه ها در تأمین منابع خود با مشکل 
جدی روبه رو شده اند و بیکاری و رکود بر اقتصاد 
کشور سایه افکنده است. به باور او دولت بزرگ که 
بیش��ترین دخالت های ریز و درشت را در اقتصاد 
کشور دارد نمی تواند شرایط مناسبی را ایجاد کند 
و باید ش��رایطی فراهم شود که بخش خصوصی 
واقعی به عرصه بیاید. خوانساری تک نرخی شدن 
ارز، اصلاح نظ��ام یارانه ای، ع��دم پرداخت یارانه 
نقدی به مردم، بهبود فضای کسب وکار و تأمین 
اجتماعی و مسائل بانکی را از کارهایی دانست که 

باید در دستور کار قرار گیرد.
 بله قربان گوی دولت نیستیم ■

غلامحسین ش��افعی هم در مدت زمان پیش 
از برگ��زاری انتخابات به س��ابقه کاری و تولیدی 
خود اش��اره کرد و بر تقویت بنیه های درونی اتاق، 
پاسخگویی و مس��ؤولیت پذیری، چابکی و حذف 
بروکراس��ی، خدمات رسانی، شفاف سازی و تقویت 
بدنه کارشناس��ی اتاق ایران تأکید کرد. ش��افعی 
ب��ا تصریح اینکه ما نه اپوزیس��یون هس��تیم و نه 
بله قربان گ��وی دولت ادامه داد که ما یار مش��فق 
دولتیم و باید به کارمان ادامه دهیم. او خواس��تار 
ائتلاف سازنده میان بخش خصوصی شد و با اشاره 
به ائتلاف تشکیل شده میان 3 اتاق استانی خواستار 
گسترش آن به همه اتاق های استانی شد. شافعی با 
بیان اینکه دولت نباید به ما به عنوان بدهی نگاه کند 
بلکه باید به ما به عنوان دارایی نگاه کند، یادآور شد 
که جناح های سیاسی حق ورود به اتاق بازرگانی را 
ندارند و دلیل موفقیت اتاق هم عدم ورود به بازی 
و جناح بندی های سیاسی بوده است و در ادامه راه 

نیز باید از هرگونه مداخله در آن جلوگیری شود. 

اصناف

3اقتصاد

گروه اقتصادی: مسؤولان 2 بانکی که برای 
اعطای تس��هیلات و خدم��ات بانکی عذر 
آورده بودند اعلام کردند به دس��تورالعمل 
بان��ک مرکزی عم��ل کرده ان��د و به نوعی 
خودتحریم��ی را تایی��د کردن��د. چند روز 
گذش��ته نامه هایی از بانک سپه و ملت به 
ق��رارگاه خاتم الانبیا مبنی ب��ر عدم امکان 
هم��کاری و مراوده بانکی ب��ا آن قرارگاه به 
علت قرار داشتن در تحریم های بین المللی 
منتش��ر ش��د که واکنش های متف��اوت و 
گسترده ای به دنبال داشت. واحد مستقل 
ارزی خطاب به مدیریت ش��عبه بانک سپه 
در نامه ای به تاریخ 10 مرداد 95 و در جواب 
درخواست یک شرکت برای ضمانتنامه های 
ارزی آورده اس��ت: »...در شرایط فعلی و با 
عنایت به مفاد نامه بازگش��تی مبنی بر نام 
برده شدن متقاضی ضمانتنامه ها در لیست 
اش��خاص تحریم��ی، اجابت درخواس��ت 
متقاض��ی امکانپذیر نیس��ت«. همچنین 

در نامه بانک ملت در پاس��خ به درخواس��ت قرارگاه 
خاتم الانبی��ا)ص( ب��رای نقل و انتق��الات ارزی، آمده 
است: »کارسازی کلیه خدمات ارزی )بین المللی( برای 
آن دس��ته از مش��تریان که نامشان در لیست تحریم 
اتحادیه اروپایی یا لیس��ت تحریم مش��ترک اتحادیه 
اروپایی و سازمان ملل می باشد امکانپذیر نیست«. در 
پیگیری ای که از یک مقام مس��ؤول از بانک س��په به 
عمل آمده، در پاس��خ به این سوال که نظر وی درباره 
این نامه چیس��ت، گفت: »نامه مهمی اس��ت ولی در 
این شرایط ما اصلا نمی خواستیم وارد این موضوعات 
شویم. ما همین الان کارهای سپاه را انجام می دهیم. 
اگر بیاییم بگوییم انجام نمی دهیم، از این سمت به ما 
می گویند چرا انجام نمی دهید. ما مانده ایم این وسط 
چه کنیم«. وی در پاس��خ به این س��وال که این نامه 
رس��ما به قرارگاه اعلام شده است، تصریح کرد: »بله! 
ولی الان داریم کارهایش��ان را انجام می دهیم. همین 
امروز دوستان قرارگاه در بانک جلسه داشتند و آمده 
بودند که کارهایش��ان را انجام بدهند. کارشان هم در 
حال انجام ش��دن است«. وی افزود: »ما الان مانده ایم 
این وسط که چکار کنیم. اگر تکذیب کنیم و بگوییم 
کار را انجام می دهیم، تحریم مان می کنند«. این مقام 
مسؤول در پاسخ به اینکه آیا این عدم همکاری مربوط 
به FATF است، گفت: این بحث کلی تری است. صرفا 

مخصوص FATF نیس��ت. شما وقتی وارد سیستم 
بانکداری دنیا می شوید، یک شرایط خاصی دارد. من 
چون اطلاعات دقیق تری ندارم، الان هر حرفی بزنم، 
مستند و متقن نیست اما کلیت آن همینی که عرض 
کردم است. به نظر می رسد گسترده تر بودن مشکلاتی 
که بانک ها برای همکاری با نهادهای زیرمجموعه سپاه 
پاسداران به آن برخورده اند، بند 14 پیوست ضمیمه ای 
شماره 2 برجام باشد که طی آن، اگر بانک های ایرانی 
با افراد و نهادهای ایرانی ای که در لیست تحریم های 
آمریکا )SDN list( قرار دارند، مراوده بانکی داش��ته 
باش��ند، امکان مراودات بین المللی بانکی برای آنها از 
بین می رود، چرا که این مراوده منجر به مجازات شدید 

بانک های غربی می شود.
 دستورالعمل بانک مرکزی را زیرپا نمی گذاریم ■

 در ادام��ه در پیگیری از بان��ک ملت، با یک مقام 
مس��ؤول در آن بانک صحبتی به عمل آمد. وی درباره 
نامه منتشره از سوی بانک ملت به قرارگاه خاتم الانبیا 
گفت: »ما امروز منتش��رش نکرده ایم، تاریخ نامه برای 
اردیبهش��ت ماه اس��ت و نمی دانم کیهان آن نامه را از 
کجا آورده و زده اس��ت«. این مس��وول روابط عمومی 
بانک ملت در پاس��خ به این س��وال که واکنش بانک 
ملت نس��بت به این قضیه چیست؟ تصریح کرد: »ما 
فعلا جوابی نداریم، چون به تاریخ نامه هم که نگاه کنید 

می بینید برای اردیبهشت هست و نمی دانم چرا الان 
منتشر ش��ده است«. این مسؤول روابط عمومی بانک 
ملت در پاسخ به اینکه »به هرحال چه برای اردیبهشت 
یا ماه دیگر باش��د، بانک ملت خات��م را تحریم کرده 
اس��ت« افزود: »تحریم که نکرده ایم، در نامه هم چیز 
دیگری نوشته است. اگر ببینید نوشته اند چون خاتم در 
لیست تحریم ها هست بنابراین ما نمی توانیم عملیات 
ارزی داشته باشیم با آنها. قبلا انجام می شد ولی شاید 
مثلا طبق دستورالعمل های ارزی جدید دیگر امکانپذیر 
نبوده است. چیزی که من در نامه دیدم، چون قرارگاه 
در لیس��ت تحریم ه��ای بین المللی ق��رار دارد، بانک 
نمی تواند عملیات ارزی برای قرارگاه انجام دهد«. وی 
در انتها در واکنش ب��ه اینکه الان برای بانک ملت بد 
نشده است؛ تصریح کرد: »من تشخیص نمی دهم ولی 
از جهاتی قرارگاه خاتم از مشتریان خیلی خوب ما است 
و وقتی نمی توانیم برای قرارگاه عملیات ارزی داش��ته 
باشیم بد هست. از یک طرفی هم ما باید دستورالعملی 
که به ما ابلاغ می ش��ود را انجام دهیم. دس��تورالعمل 
بانک مرک��زی را ک��ه نمی توانیم زیر پ��ا بگذاریم. ما 
تصمیم گیرنده نیستیم. هر چه دستور بدهند ما باید 
بگوییم چشم«. در ادامه پیگیری با یک مقام مسؤول در 
وزارت اقتصاد صحبتی به عمل آمد. وی در ابتدا اعلام 
کرد: »ببینید! ای��ن موضوعش خیلی موضوع خاصی 

هست، ما هم داریم پیگیری می کنیم. الان 
پیش پای ش��ما داشتم پیگیری می کردم 
که ببینم موضوع چی هست، اصلا چنین 
نامه ای وجود داشته و موضوع آن چیست؟ 
به هرحال دوس��تان هنوز اطلاعات آن را 
به من نداده ان��د«. وزارت اقتصاد در حالی 
خواهان رسانه ای نشدن ماجراست که بیش 
از یک س��ال و نیم موضوع را محرمانه نگه 
داشتند و در اقدامی غیرقانونی به مذاکره 
با کارگ��روه اقدام مالی می پرداختند حتی 
 تا زمانی که FATF در نشس��ت بوس��ان 
کره جنوبی، اعلامیه ای درباره تفاهم با ایران 
منتشر نکرده بود، موضوع کاملا پنهانی از 
سوی دولت پیگیری می شد به طوری که 
هیچکدام از مراجع قانونی و نظارتی و حتی 
س��ران قوا از این موضوع با خبر نبودند و 
اگر افش��اگری های بدون تکذیب رسانه ها 
نبود، این افتضاح بانکی همچنان بر مردم 
و مسؤولان پوشیده می ماند. از سوی دیگر 
نامه منتش��ره از سوی بانک سپه، مربوط به مرداد ماه 
امس��ال اس��ت و به پس از امضای تعهدنامه طیب نیا 
وزی��ر اقتصاد بازمی گردد. ب��ا این حال چون این عمل 
بانک سپه مربوط به قبل از امضا یا بعد از امضای نامه 
طیب نیا اس��ت، عملی خلاف قان��ون و خود تحریمی 
بانکی محس��وب می ش��ود که برخورد با متولیان آن، 
مطالبه ای قانونی است. در ادامه برای تکمیل پیگیری 
تماس��ی با مسؤول رس��انه ای در روابط عمومی بانک 
مرکزی به عم��ل آمد و وی تنها به این جمله که »ما 
از طرف معاون نظارتی، پیگیر موضوع هستیم، جوابش 
اعلام می ش��ود« بس��نده کرد. با این وصف با توجه به 
متن مصاحبه ها، اصل نامه ها صح��ت دارد. بانک ها با 
نامه ای که بانک مرکزی به آنها داده، دست شان بسته 
ش��ده است. اگر بانکی با س��پاه همکاری نکند، شاید 
نتوان بانک را مقصر اصلی دانست. مقصر اصلی مدیران 
 دولت روحانی هس��تند که تعه��دات غیرقانونی را به 
کار گروه اقدام مال��ی )FATF( داده اند. حال چه این 
نامه ها در مردادماه پس از دس��تورالعمل ابلاغی بانک 
مرکزی برای اجرای برنامه عملیاتی FATF از سوی 
بانک های عامل باش��د و چه قبل از آن، عملا بانک ها 
به دستور بانک مرکزی، یکی از نهادهای حاکمیتی که 
در اصل 150 قانون اساسی کشور تعریف شده است را 

مورد تحریم قرار داده اند.

بانک ها خودزنی برای اجرای تعهدات FATF را تأیید کردند

بانکمرکزیبهمادستورداد!
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اس�دالله خس�روی: طبق بند 8 
م��اده 12 قانون مالیات بر ارزش 
اف��زوده از فصل دوم معافیت های مالیاتی، معامله 
اموال غیرمنقول نباید مشمول پرداخت مالیات بر 
ارزش افزوده شود اما به دلیل اشتباه محرز هیات 
رئیسه اتحادیه کشوری مشاوران املاک وقت که 
در س��ال 1389 انجام گرفت )امضای تفاهمنامه 
با سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات بر ارزش 
افزوده در صنف مش��اوران املاک( سال هاس��ت 
طرفین معاملات ملکی هر کدام به سهم خود در 
دفاتر مشاوران املاک نرخ مصوب مالیات بر ارزش 
افزوده را پرداخت می کنند که این روند ظلم بزرگی 
است که سال هاست بر مردم تحمیل شده است. 
حال و پس از گذشت چند سال از این رویه غلط، 
موافق��ان و امضاکنندگان این تفاهم نامه که عضو 
اتحادیه املاک بودند اکنون به مخالفان آن تبدیل 
شده اند. اکنون باید از عاملان اجرای چنین طرحی 
پرس��ید که آیا علت این مخالفت به خطر افتادن 
منافع حاصل از تعدد دفاتر مشاور آنها نیست؟ به 
گزارش »وطن امروز« بنگاه های مشاوران املاک 
اگرچه به عنوان یک واسطه گر در جهت تسهیل 
امور در فرآیند معاملات ملکی یا تهیه خانه برای 
مس��تاجران باید فعالیت کنند اما برخی از آنها به 
موجب نبود انس��جام و ساختار درست و قوی در 
اتحادیه ها مسیری را می پیمایند تا قوانین و قواعد 
اتحادیه را به نفع خود دور بزنند، چرا که مطمئن 
هستند اتحادیه ها در کنترل دقیق و بررسی میزان 
فعالیت آنه��ا ناتوان و ناکارآمد هس��تند. به طور 
مثال زمانی که سازمان امور مالیاتی طبق قانون، 
معاملات اموال غیرمنق��ول را معاف از مالیات بر 
ارزش افزوده کرده است اما متاسفانه هیات رئیسه 
وقت مشاوران املاک کشوری، پرداخت مالیات بر 
ارزش افزوده از سوی مشاوران املاک را خواستار 
می شود و سازمان امور مالیاتی نیز به جای حمایت 
از قشر ضعیف و کم درآمد جامعه نظیر مستاجران، 
اق��دام به اخذ مالیات بر ارزش افزوده در معاملات 

ملک��ی می کند ت��ا دور زدن 
قانون ش��روع شود. حال پس 
از اینکه سال هاس��ت مالیات 
ب��ر ارزش اف��زوده غیرقانونی 
از معام��لات ملک��ی گرفته 
»امضاکنن��دگان  می ش��ود 
تفاهمنامه مشاوران املاک با 

سازمان امور مالیاتی« که خود بانی اخذ مالیات در 
این صنف بوده اند، اکنون معتقدند دریافت مالیات 
بر ارزش افزوده از مشاوران املاک غیرقانونی است 

و تقاضای حذف آن را دارند! 
دریافت مالیات بر ارزش افزوده از مشاوران  ■

املاک غیرقانونی است
رئیس اتحادیه مش��اوران املاک کش��ور روز 
گذشته در نشستی خبری گفت: تقاضای حذف 
دریاف��ت غیرقانونی مالی��ات بر ارزش اف��زوده از 
مشاوران املاک را داریم.  به گزارش تسنیم  حسام 
عقبایی در نشستی خبری با اشاره به اینکه مالیات 
بر ارزش افزوده یکی از مشکلات مشاوران املاک 
است، اظهار کرد: فرار مالیاتی در کشور به عنوان 
یک زرنگی تلقی می ش��ود که البته نشان دهنده 
فرهن��گ پایین مالیاتی اس��ت، به رغ��م اینکه در 
حوزه مالیات مش��اغل ایرادات زیادی به سازمان 
امور مالیاتی وارد اس��ت ام��ا مالیات های زیادی از 
بنگاه های املاک دریافت می شود. رئیس اتحادیه 
مش��اوران املاک با بیان اینکه هم��کاران بنده از 
رفتار برخی ممیزان مالیات��ی گلایه دارند، گفت: 
در حوزه معاملات مسکن مفهوم مالیات بر ارزش 
افزوده گنگ اس��ت.  این در حالی است که اموال 
غیرمنقول از مالیات بر ارزش افزوده معاف ش��ده 
اما سازمان امور مالیاتی مشاوران املاک را مشمول 
ارزش افزوده قرار داده است.  عقبایی با بیان اینکه 

مشاوران املاک مالیات را از 
خاطرنشان  می گیرند،  مردم 
کرد: در حوزه اجاره نش��ینی 
مس��تاجران عموما هر سال 
جابه جا می شوند که مالیات 
ارزش اف��زوده را نیز پرداخت 
می کنن��د.  از ط��رف دیگ��ر 
متعاملان فکر می کنند 9 درصد ارزش افزوده در 
جیب مشاوران املاک می رود. وی با اشاره به اینکه 
جریمه عدم پرداخت و عوارض شهرداری به مبلغ 
ارزش افزوده اضافه می کند، گفت: به عنوان مثال 
اگر یک مش��اور املاک در یک سال 100 میلیون 
درآم��د دارد باید 9 میلیون توم��ان ارزش افزوده 
پرداخت کند، این در حالی است که سازمان امور 
مالیاتی 30 میلیون تومان از مشاور املاک دریافت 
می کند.  وی تاکید کرد: تقاضای حذف مالیات بر 
ارزش افزوده در شغل مش��اوران املاک را داریم. 
عقبایی با بیان اینکه مشاوران املاک باید نسبت 
به صدور کد رهگیری برای معاملات اقدام کنند، 
افزود: بنگاه های املاک حق دریافت هیچ هزینه ای 
را ب��رای این کار ندارند چ��ون هزینه ای برای آنها 
ن��دارد و مردم در صورت مش��اهده ع��دم صدور 
کدرهگی��ری مراتب را برای پیگی��ری به اتحادیه 

صنف مشاوران املاک اطلاع دهند.
اتحادیه های مشاوران املاک ناکارآمدند ■

 قابل بیان است دیروز رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک تهران پس از تماس تلفنی »وطن امروز« 
ک��ه از او درباره تض��اد موضع گی��ری وی درباره 
موافق��ت و مخالفت با دریافت مالی��ات بر ارزش 
افزوده از مش��اوران املاک روبه رو ش��د، پاسخ آن 
را ب��ه نیم س��اعت دیگر موکول ک��رد اما پس از 
تماس های مکرر خبرنگار ما وی هیچ گاه تلفنش 

را جواب نداد. در این باره علیرضا خس��روی، عضو 
کمیس��یون عمران مجلس نهم با انتقاد ش��دید 
از عملکرد ضعیف اتحادیه های مش��اوران املاک 
در ع��دم بررس��ی و کنت��رل فعالی��ت واحدهای 
زیرمجموعه خود ب��ه »وطن امروز« گفت: خیلی 
از بنگاه های مش��اوران ام��لاک به موجب کثرت 
و رش��د قارچ گونه که در جای جای شهرها دارند 
اکنون معضلاتی را ب��رای مردم به وجود آورده اند 
که اتحادیه  مش��اوران املاک نیز ناتوان از کنترل 
آنهاست و هیچ وقت نتوانسته است همه آنها را به 
قانون و قواعد خ��اص اتحادیه مجاب کند. وی با 
بیان اینکه مشاوران املاک اکنون ظرفیت بالایی 
در اش��تغالزایی دارن��د، اف��زود: البته بای��د از این 
موقعیت و ظرفیت خوب به نحو شایسته و قانونی 
اس��تفاده کرد تا حقوقی ضایع نشود. وی با بیان 
اینکه حفره های امنیتی در معاملات ملکی وجود 
دارد که از ناتوانی و سهل انگاری اتحادیه ها نشأت 
می گیرد، افزود: به طور مثال برای فروش یا معامله 
یک واحد مسکونی چند کد رهگیری با چند کد 
پستی انجام می شود یا معاملات هنوز به صورت 
س��ه برگی دس��ت نویس صورت می گیرد که این 
تخلف اس��ت و تبعات منفی بالایی را در پی دارد. 
این نماینده دوره گذشته مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وجود اتحادیه مشاوران املاک برای 
حل مش��کلات مردم تاکنون کاری را پیش نبرده 
است، افزود: تجمیع واحدهای مشاوران املاک به 
صورت انبوه و تشکیل در قالب یک شرکت معتبر 
قانونی بزرگ با زیرمجموعه های قانونی می تواند از 
بروز مشکلات و ناهنجاری های اجتماعی در این 
صنف جلو گیری به عمل آورد. وی افزود: اتحادیه 
مشاوران املاک باید واحدهای زیرمجموعه خود را 
آموزش دهد و در صورت بروز هر مش��کلی با آنها 
برخورد قانونی کند اما این درحالی است که اکنون 
هزاران واحد مشاوران املاک بدون مجوز در سطح 
کشور فعالیت می کنند و اتحادیه مشاوران املاک 

نسبت به آن موضوع کم توجه است.

 »وطن امروز« از سیر معیوب دریافت مالیات بر ارزش افزوده گزارش می دهد

کلاه گشاد دولت و اتحادیه مشاوران املاک بر سر مردم
املاک

رئیس س��ازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی از وجود 
137دس��تگاه خودروی متروکه خب��ر داد. امین 
دلی��ری با بیان اینکه در مرحله اول 28 دس��تگاه 
پورشه به کشورهای مبدأ صادرات دوباره می شود، 
در نشست خبری خود با خبرنگاران افزود: ارزش 
اموال منقول در سال های 92، 93 و 94 به ترتیب 
2417، 2490 و 2456 میلی��ارد ری��ال و ارزش 
ام��وال غیرمنقول در س��ال های 92، 93 و 94 به 
ترتی��ب 625، 756 و 1412 میلی��ارد ریال بوده 
اس��ت. وی کل ارزش فروش کالاه��ای قاچاق از 

سوی این س��ازمان را در فاصله سال های 92، 93 
و    94 به ترتیب 3047، 3245 و 3868 میلیارد 
برشمرد. به گفته دلیری، در 5 ماهه نخست سال 
95 کل ف��روش اموال منقول و غیرمنقول 1067 
میلیارد ریال  بوده که 139 درصد رش��د داش��ته 
است. وی ادامه داد: اکنون 137 دستگاه خودروی 
لوک��س با حجم موتور 2500 سی س��ی به بالا در 
کشور متروکه اس��ت ضمن اینکه 340 خودروی 

زیر 2500 سی س��ی نیز در کش��ور وجود دارد که 
می تواند با رعایت ش��رایط اس��تاندارد وارد کشور 
شود. به گفته دلیری، در 5 ماهه سال 95 مجموع 
کالاهای انهدامی به 305 میلیارد ریال رسیده که 
رش��د 177 درصدی داشته اس��ت. دلیری با بیان 
اینکه در برنامه شش��م توس��عه حکمی گنجانده 
شده که براس��اس آن دارایی های مازاد بانک ها از 
طریق سازمان اموال تملیکی به فروش رسد درباره 

فروش اموال امیرمنص��ور آریا نیز گفت:40 پلاک 
تفکیک شده در اختیار وی قرار داشت که سازمان 
ام��وال تملیکی به عنوان دولت در آن س��هم دارد 
اما هنوز گروه ملی فولاد خوزستان تعیین تکلیف 
نش��ده است. وی افزود: 23 پلاک ملکی را از اموال 
امیرمنص��ور آریا به فروش رس��انده ایم که 1224 
میلیارد ریال منابع مالی نصیب دولت شده است. 
ضمن اینکه برآورد می ش��ود 17 پلاک باقیمانده 
ارزش��ی حدود ه��زار میلیارد ریال داش��ته ضمن 
 اینکه ارزش پیش بینی شده کارخانه ملی فولاد نیز

4 هزار و 230 میلیارد ریال است. 
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